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روز قلم

■  با مسوولیت سردبیر

امروز روز قلم است. قلم، برای همه ی 
آحاد بشر از ابتدا تا به امروز، مظهر دانایی 
و روشن اندیشی بوده، هست و خواهد 
بود و به خاطر همین جایگاه نمادین است 
که همه ی ناتوانان و همه ی مستمندان در 
حوزه علم و دانایی در طول تاریخ خواسته 
اند که خود را صاحب قلم و به عبارتی 
دقیق تر صاحب دانایی نشان دهند. بر 
این اساس قلم، نماد دانایی و صاحبان 
قلم، صاحبان دانایی هستند و از آنجا که 
دانایی یک فضیلت ارجمند است، پس 
همه آنها که صاحب قلم هستند، بدون 
شک صاحب فضیلت نیز هستند، اگر چه 
ممکن است ما آن باورهای مکتوب را 
نپسندیم و به آن باور نداشته باشیم، اما 
نفس نوشتن  برای انسانها امری ارزشمند 
بوده و هست.  به این خاطر ملت ها را 
به صاحبان قلم هایشان می شناسند و ارج 
می گذارند. ایرانیان را با بزرگانی مانند 
جنابان سعدی، حافظ، فردوسی، مولانا و 
یا به شیخ الرییس ابوعلی سینا و خواجه 
نظام الملک و... یونانیان را از پس دو هزار 
و چند صد سال، هم چنان به افلاطون 
و ارسطو و سقراط و ... و فرانسویان را 
به هوگو، ولتر، زولا، بودلر و آلمانی ها 
می  و...  هرمان هسه  نیچه،گوته،  به  را 
شناسند. بر این اساس وزن هر ملتی به 
اعتبار نویسندگان و صاحبان قلم و هنرش 
معنا یافته است و یا فضایلی از این دست. 
فرخی یزدی شاعر آزادیخواه در دو بیت 
دلنشین، همین مفهوم را تبیین کرده است 

و زیبا می گوید:
در دفتر زمانه فتد نامش از قلم    

  هر ملتی که مردم صاحب قلم نداشت
در پیشگاه اهل خرد نیست محترم 

هر کس که فکر جامعه را محترم نداشت 
احترام به قلم و صاحبان قلم، اگر روزگاری 
نماد روشن اندیشی بود، امر به یک اصل 
فراگیر تبدیل شده است. نوشتن، سخن 
گفتن، گوش سپردن حقوق طبیعی و 
اولیه انسانهاست و نمی توان این حقوق 
را از آنها دریغ کرد، بلکه باید با تلاش و 
ممارست  جامعه ای را تربیت کرد که خود 
خواسته، خوب بخواند، خوب بنویسد و 
خوب گوش سپارد، در دنیای امروز راهی 

جز این نیست. 
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سردبیر-  زندگی عمومی همواره اقتضای 
خود را دارد. شما هر کس که باشید و از 
هر جایی که رسیده باشید، در برخوردهای 
اجتماعی و رفتارهایتان، باید تابع ضوابطی 
باشید، زیرا ضرورت زندگی اجتماعی، 
اصولی را به ما و شما دیکته کرده است 
. برای نمونه، چه کسی به ما آموخته است 
که با لباس رسمی در محیط عمومی تردد 
کنیم؟ یا چه کسی به ما آموخته است که 
در تاکسی و یا اتوبوس و یا هنگامی که در 
جمع دیگران نشسته ایم، با گوشی خود 
بلند صحبت نکنیم؟ از این دست نمونه 
ها دهها یا صدها مورد را می توانیم مثال 
بزنیم.اما مساله مهم آن است که گاهی 
مزاحمت  دیگران،  برای  ما  رفتارهای 
هایی را ایجاد می کند که آنها را صاحب 
حق کرده، می توانند به ما اعتراض کنند. 
مثلا امروزه بخش عمده ای از زندگی  

شهروندان  در واحدهای کوچک و بزرگ 
صاحب  هر  آیا  گذرد،  می  آپارتمانی  
ملکی می تواند رفتاری بر اساس سلیقه 
خود داشته باشد ؟  آیا می توانیم نیمه 
شبان در آپارتمان مان جارو برقی روشن 

کنیم و یا کارهای پر سر و صدا انجام 
دهیم که باعث اذیت همسایه ها شود. 
آیا و آیاهای دیگر ..... بدیهی است  که 
نمی توانیم و باید ضمن توافق و احترام، 
راهی مشترک برای زندگی مدنی انتخاب 

شاید  همین  از  هم  مدنی  کنیم.زندگی 
نکات ریز اما مهم آغاز می شود. اینکه 
شهروندان گرگان سه برابر استانداردهای 
ملی هدررفت آب دارند، اینکه مصرف 
از  یا کشور بیش  انرژی در گلستان و 
حد استاندارد است، اینکه جنگل ها را 
که میراث اجداد ماست با آتش روشن 
کردن تخریب می کنیم، اینکه مراتع از 
دست رفتارهای پرخطر ما به ستوه در 
آمده اند، اینکه ..... همه و همه نیازمند 

آموزش است. 
زندگی مدنی، زندگی تعاملی و تساهلی 
است و  تنها با آموزش می توان شهروندان 
های  رسانه  کرد.  تربیت  عاقل  و  بالغ 
مجازی و حقیقی به همراه سیاستگزاری 
دقیق و علمی در این مسیر، می تواند به 
ارتقا سطح زندگی مدنی بینجامد. پس 

آموزش را جدی بگیریم.

کشف میلیاردی
 کالاهای احتکاری 

کشف  از  گلستان  انتظامی  فرمانده 
میلیاردی کالاهای احتکار شده در استان 
عمومی،   روابط  گزارش  به  داد.  خبر 
مبارزه  طرح  کرد:  اظهار  دادگر  سعید 
با قاچاق و احتکار گندم، کلزا و سایر 
کالاهای مورد نیاز مردم، در خرداد ماه 
سال جاری در دستور کار پلیس امنیت 

دادگر  گرفت.  قرار  استان  اقتصادی 
طرح،  این  اجرای  راستای  در  افزود: 
میلیاردها  ارزش  با  احتکاری  کالاهای 
تومان کشف شده است. وی افزود: در 
این طرح ۲۶ روزه، بیش از ۲ میلیون 
از جمله  کالا  انواع  کیلو  و ۸۳۲ هزار 
رب گوجه فرنگی، برنج، شکر، روغن، 

محتکران  انبار  از  کلزا  و  جو  گندم، 
کشف شد.  فرمانده انتظامی گلستان با 
اشاره به دستگیری ۱۷ متهم و معرفی 
آنان به مراجع قضائی، گفت: برابر اعلام 
کالای  مقدار  این  ارزش  کارشناسان 
احتکاری، ۴۰۱ میلیارد و ۵۹۸ میلیون 

ریال برآورد شده است.
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رفع معضلات اجتماعی
 مهمترین دغدغه مدیریت شهری 

مدیریت  دغدغه  مهمترین  گرگان  شهردار 
شهری را رفع معضل اجتماعی عنوان کرد. به 
گزارش روابط عمومی، محمدرضا سبطی در 
دیدار با جمعی از مددکاران اجتماعی گرگان، 
اظهار داشت: موضوع توانمندسازی شهروندان 
و کاهش آسیب های اجتماعی در محلات 
اجتماعی  مددکاران  ظرفیت  از  استفاده  با 
بسیار حائز اهمیت است. سبطی با اشاره به 
افزایش معضلات  تاثیرگذار تورم در  نقش 
اجتماعی گفت: رفع معضلات اجتماعی یکی 
از دغدغه های اصلی مدیریت شهری است 
تا با رفع این مسائل شاهد بازگشت روحیه 
نشاط و شادی و حفظ آرامش و امنیت در 
جمع خانواده ها و شهروندان گرگانی باشیم. 
وی افزود: شهرداری گرگان آمادگی خود را 
برای بهره مندی مددکاران اجتماعی از امکانات 
و خدمات مدیریت شهری برای آموزش و 
توانمندسازی شهروندان اعلام می دارد. سبطی 
خاطرنشان کرد: ضرورت برگزاری کارگاه های 
مستمر آموزشی و آموزش مهارتهای زندگی 
در محلات کم برخوردار در قالب طرح محله 
محوری، ارائه خدمات رایگان مددکاری در 
محلات نیز برنامه ریزی شود. شهردار گرگان 
تصریح کرد: با توجه به معضلات و آسیب 
های اجتماعی اعم از اعتیاد، طلاق، مشکلات 
خانوادگی، آسیب های تحکیم بنیان خانواده 
نشینی و سایر چالش  و معضلات حاشیه 
های اجتماعی امروزه جامعه، نیازمند ارتباط و 
تعامل دوسویه ما در ارائه خدمات مطلوب تر 
و منطبق با نیاز شهروندان در این حوزه را بیش 

از پیش کرده است.

دستگیری بنگاهدار
 در پرونده های قضایی 

دادگستری  اطلاعات  و  حفاظت  کارکنان 
برای  خود  های  تلاش  ادامه  در  گلستان 
شناسایی کارچاق کن ها به یک بنگاه معاملات 
ملکی در گرگان رسیدند. رئیس کل دادگستری 
گلستان گفت: مالک این بنگاه با این ادعا که 
می تواند در پرونده ها اعمال نفوذ کند، از افراد 
افزود:  سکه طلا می گرفت. حیدر آسیابی 
یکی از قربانیان این فرد که ۱۰ سکه طلا به 
او داده بود، به حفاظت و اطلاعات دادگستری 
گزارش کرد و گفت: این فرد به وعده خود 
برای تغییر رای به نفع او، عمل نکرده است. 
آسیابی افزود: این فرد فعلا بازداشت است و 
تحقیق برای شناسایی سایر افرادی که قربانی 
اند، ادامه دارد.  وعده های دروغین او شده 
رئیس کل دادگستری گلستان به مردم استان 
مالی و فساد  توصیه کرد: سوء جریان های 
اداری در دادگستری استان، سازمان های تابعه 
و وکلا را، به شماره ۰۹۱۱۱۷۵۸۳۶۷ پیامک 
کنند.آسیابی افزود: شماره تماس ۱۵۸۰ هم در 
طول شبانه روز گزارش های مردمی را در این 

زمینه دریافت می کند.

گلستان قطب تشخیص و درمان سرطان برست
جهاد  معتمد  پژوهشکده سرطان  رئیس 
این  به رسالت های  اشاره  با  دانشگاهی 
نهاد برای کمک به دولت و مردم، گفت: 
آماده ایم در صورت نیاز استان گلستان، 
در  را  روز  دانش  و  نوین  های  فناوری 
حوزه سرطان پستان وارد این استان کنیم. 
به گزارش ایسنا، دکتر رامین صرامی در 
نشست مشترک هیئت ارشد پزشکی جهاد 
دانشگاهی کشور با مدیران دانشگاه علوم 
پزشکی گلستان، با اشاره به اینکه ما در 
بر  مشخصی  رسالت  دانشگاهی  جهاد 
عهده داریم که حل مسائل ملی با تمرکز 
بر فناوری درمان نوین یکی از مهمترین 
آنهاست، اظهار کرد: ما کار تولید دانش 
را به دانشگاه سپرده ایم و به توان علمی 
همکاران خوبمان در دانشگاههای کشور 
در  ما  اینکه  بیان  با  وی  داریم.  ایمان 
پژوهشکده سرطان معتمد ۱۰۰ هزار نفر 
مراجعه کننده در سال از سراسر کشور 
داریم، افزود: تمامی خدمات ما در حد 
فوق تخصصی و فلوشیب بوده و تلاش 
کرده ایم در سطحی از علم کار را پیش 
در  ابتکار  و  نوآوری  همواره  که  ببریم 
کنار توجه به نیازمندی کشور در اولویت 
باشد. رئیس پژوهشکده سرطان معتمد 
جهاددانشگاهی با تاکید بر اینکه در حال 
حاضر در علوم پیشرفته و نوین در ژن 

درمانی، سلول درمانی، ویروس درمانی 
و انواع مختلف درمان های نوین در دنیا 
تبعات  کرد:  خاطرنشان  هستیم،  پیشرو 
بسیار  کشورمان  در  سرطان  اجتماعی 
بالاست و در کنار درد جسمی، تالمات 
سرطانی  بیماران  قرین  همواره  روانی 
توجه  نیز  بخش  این  به  باید  که  است 
جوانان  اینکه  به  اشاره  با  شود. صرامی 
جهادی ما آمده اند تا فناوری های نوین 
را در سطوح متناسب با نیازهای کشور 
به خدمت بگیرند، تصریح کرد: امروز در 
تولید ادوات تخصصی پزشکی به ویژه در 
تشخیص و درمان سرطان در منطقه و دنیا 

پیشرو هستیم و بخش عمده ای از نیاز 
خودمان را هم خودمان تولید می کنیم که 
در بخشی از موارد جزو دو تا سه کشور 
تولید کننده و برتر نیز قرار داریم. وی به 
اشتراک گذاشتن دانش جهادی با هدف 
توسعه عدالت اجتماعی و توسعه خدمات 
در سراسر کشور تاکید کرد و گفت: ما بر 
خلاف برخی مجموعه های دیگر سیستم 
 چابک ولی ارزانی هستیم و اصلا قصد 
دخالت و موازی کاری نیز نداریم و فقط 
آمده ایم تا با ارائه توانمندی های خود، بر 
اساس نگاه رئیس جدید جهاد دانشگاهی 
های  نیازمندی  و  مشکلات  حل  برای 

شما در استان به عنوان بک بازو کنارتان 
باشیم. رئیس پژوهشکده سرطان معتمد 
مسائل  حل  به  کمک  جهاددانشگاهی 
پیشنهاد  و  دعوت  اساس  بر  ها  استان 
خودشان را افتخاری برای جهاددانشگاهی 
این  حل  ما  کرد:  اضافه  و  دانست 
مشکلات و رفع نیازهای شما را وظیفه 
مان می دانیم و آماده ایم در کنار شما به 
سلامت و رفاه مردم کمک کنیم. صرامی 
مدیران  تمایل  و  نیاز  اعلام  به  اشاره  با 
ارشد دانشگاه علوم پزشکی گلستان برای 
ایجاد مرکز جامع سرطان پستان در این 
استان، گفت: از اینجا به بعد و پس از ارائه 
اعلام  منتظر  جهاددانشگاهی  توانمندی 
دقیق نیازمندی های استان و پیشنهاد مدل 
همکاری مشترک دانشگاه علوم پزشکی 
و جهاددانشگاهی واحد گلستان خواهیم 
بود.وی با اشاره به ظرفیت های استان در 
حوزه های مختلف به ویژه منابع انسانی 
رسد  می  نظر  به  داد:  ادامه  متخصص، 
می  موجود،  های  ظرفیت  با  استان  این 
تواند به یک استان پیشرو در غربالگری، 
تشخیص و درمان حوزه سرطان تبدیل 
شده و به طور مشخص یک بار بزرگ 
را از دوش جامعه سلامت استان و کشور 
با رسالت های خطیر  بردارد که مطابق 

جهاددانشگاهی نیز هست. 

اعتبار سفر استانی دولت
 به مینودشت ابلاغ شد

و  هزار  مینودشت گفت: ۱۷  فرماندار 
این  اعتباری  سهم  ریال  میلیارد   ۱۵۵
شهرستان از سفر ۱۳ اسفند سال گذشته 
رییس جمهور و برخی اعضای هیات 
دولت به گلستان ابلاغ شد که بخش 
عمده این اعتبار برای تکمیل سد نرماب 
چهل چای هزینه خواهد شد. به گزارش 
روابط عمومی، محمدتقی قزل سفلی 
افزود: از منابع مالی پیش بینی شده سفر 
هیات دولت به گلستان ۱۲ هزار و ۴۱۵ 
میلیارد ریال مربوط به تکمیل پروژه های 
عمرانی و چهار هزار و ۷۴۵ میلیارد ریال 
در قالب منابع تسهیلاتی برای اجرا یا 
تکمیل طرح های اقتصادی و اشتغالزا 
منابع  بیشتر  کرد:  اضافه  وی  است. 
اعتباری و تسهیلاتی پیش بینی شده برای 
مینودشت از محل سفر آیت الله رییسی 
به گلستان، طی سال جاری تا پایان خرداد 
سال آینده و بخش اندکی نیز در سال های 
آینده تخصیص و هزینه خواهد شد. قزل 
سفلی ادامه داد: آموزش و پرورش، راه و 
شهرسازی، بنیاد مسکن، جهادکشاورزی، 
ارشاد  و  فرهنگ  جوانان،  و  ورزش 

اسلامی و وزارت نیرو از دستگاه های 
اجرایی و خدماتی مینودشت هستند که 
از منابع اعتباری و تسهیلاتی سفر دولت 
فرماندار  شدند.  برخوردار  گلستان  به 
مینودشت گفت: بیشترین اعتبار پیش 
بینی شده از منابع اعتباری سفر رییس 
وزارت  به  مربوط  گلستان  به  جمهور 
میلیارد  و ۵۳۵  هزار  مبلغ ۱۰  به  نیرو 
ریال است، که باید تا خرداد سال آینده 
صرف تکمیل سد نرماب چهل چای 
مینودشت، طرح های آبرسانی و بهسازی 
شبکه فرسوده برق این شهرستان شود. 
چهل  نرماب  سد  شد:  یادآور  وی 
چای مینودشت از مهمترین پروژه های 
ملی وزارت نیرو در گلستان به شمار 
می رود که عملیات احداث آن در سال 
۱۳۹۰ با اعتبار اولیه چهار هزار میلیارد 
و  داخلی  فاینانس  درصد   ۸۵ ( ریال 
سهم قرارگاه خاتم  و ۱۵ درصد سهم 
دولت( بر روی سه رودخانه نرماب، 
شهرستان  این  خرمالو  و  چهل چای 
آغاز شد و قرار بود تا سال ۱۳۹۵ به 
عدم  سبب  به  اما  برسد،  بهره برداری 

تخصیص کامل اعتبارات مورد نیاز، هم 
اکنون پیشرفت فیزیکی بدنه اصلی آن 
به ۹۰ درصد رسیده است. قزل سفلی 
افزود: این سد که از نوع خاکی همگن 
به ارتفاع ۶۰ متر، عرض تاج سد ۱۰ متر 
و طول تاج ۸۰۷ متر یکی از طرح های 
مهم عمرانی و زیربنایی گلستان است و 
ظرفیت ذخیره ۱۲۵ میلیون مترمکعب 
میلیون   ۱۹۲ تا  تنظیم  قابلیت  و  آب 
مترمکعب را دارد، علاوه بر رفع کمبود 
آب آشامیدنی، افزون بر ۵۵۰ هزار نفر 
روستای  و ۱۳۰  شهر  چهار  جمعیت 
شرق استان، تامین آب ۱۸ تا ۲۴ هزار 
هکتار اراضی زراعی منطقه و نیز کنترل 
و ذخیره سیلاب های فصلی را برعهده 
از  خواهد داشت.وی اضافه کرد: پس 
وزارت نیرو، راه و شهرسازی با هزار 
منابع   دوم  رده  در  ریال  میلیارد  و ۸۰ 
اعتباری پیش بینی شده سفر هیات دولت 
به گلستان، جهادکشاورزی با ۴۶۰ میلیارد 
ریال و بنیاد مسکن با ۲۵۰ میلیارد ریال 
در رده های بعدی تخصیص اعتبارات 

سفر قرار دارند. 

آرزوی ۲۰۰ کودک یتیم برآورده شد
و  ترویج  هدف  با  گلستانی  خیران 
از  حمایت  حسنه  سنت  گسترش 
یتیم  کودک   ۲۰۰ آرزوی  نیازمندان، 
گلستان را با برگزاری جشن آرزوها و 
تهیه اقلامی به ارزش پنج میلیارد ریال 
برآورده کردند. مدیرکل کمیته امداد امام 
از  هدف  گفت:  گلستان  )ره(  خمینی 
برآورده کردن  آرزوها،  برگزاری جشن 
نهاد  این  ایتام تحت حمایت  آرزوهای 

و ایجاد شرایطی برای دستیابی حامیان 
معنوی  حال  و  یک حس  به  خیران  و 
روابط  گزارش  به  است.  ناپذیر  وصف 
داشت:  اظهار  بابایی  عیسی  عمومی، 
این جشن،  برگزاری  از  قبل  روز  چند 
دست نوشته آرزوهای ایتام برای حامیان 
آنها ارسال شد و با همت خیران اقلام 
درخواستی تهیه و به کودکان ایتام اهدا 
گردید. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی 

زیر  نفر  هزار   ۱۲ افزود:  گلستان  )ره( 
پوشش طرح اکرام و محسنین گلستان 
آن  نفر   ۵۰۰ و  هزار   ۶ که  دارند  قرار 
ها دختر و بقیه پسر هستند. وی اظهار 
داشت: هزار و ۵۰۰ نفر از فرزندان طرح 
اکرام و محسنین با سرانه کمتر از ۱۰۰ 
هزار تومان بدون حامی بوده و در انتظار 
هستند.  نیکوکاران  و  خیران  حمایت 
بابایی با دعوت از مردم نیکوکار  برای 

گلستانی  نیازمند   کودکان  از  حمایت 
به  پیوستن  برای  حامیان  داشت:  اظهار 
طرح اکرام ایتام و محسنین می توانند عدد 
۱ را به سرشماره ۳۰۰۰۳۳۳۳۱۷ ارسال 
Ekram.emdad. یا به پایگاه اینترنتی
ir مراجعه کنند. مطابق گزارش اداره کل 
کمیته امداد گلستان، این نهاد ۷۹ هزار 
خانوار با ۱۵۰ هزار نفر جمعیت را زیر 

پوشش خدمات خود دارد.
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مسیر ریلی اینچه برون-شاهرود 
نیازمند ردیف اعتباری ویژه است

استاندار گلستان گفت:  برای اجرایی شدن 
مصوبه رئیس جمهور در احداث مسیر ریلی 
اینچه برون - شاهرود از ظرفیت گلستان در 
سطح ملی استفاده خواهیم کرد تا این طرح 
در بودجه ۱۴۰۲ دارای ردیف اعتباری خاص 
شود. به گزارش ایرنا، علی محمد زنگانه در 
کریدور  اجرای  راهکارهای  بررسی  جلسه 
افزود:  گرگان  در  جنوب  به  شمال  ریلی 
وضعیت صنعت ترانزیت در گلستان تناسبی با 
ظرفیت های این خطه ندارد و برای رسیدن به 
جایگاه مطلوب ضرورت دارد تا مصوبه رئیس 
جمهور در خصوص اتصال ریلی گلستان به 
کریدور شمال جنوب هر چه سریعتر اجرایی 
شود. وی افزود: پتانسیل کشورهای حاشیه 
شرق خزر مانند قزاقستان، فرصت مغتنمی 
است تا از محل ترانزیت غلات و سنگ های 
معدنی این کشور زمینه رشد و پویایی اقتصاد و 
افزایش سرانه درآمدی مردم گلستان را فراهم 
کنیم. وی ادامه داد: به ظن کارشناسان، یکی از 
مسیرهای ریلی مطلوب برای اتصال و کریدور 
شمال جنوب، احداث خط آهن اینچه برون 
-آزادشهر و شاهرود است که هزینه جابجایی 
انتقال مرسولات را به طرز  کالا و مسافت 
ادامه  زنگانه  دهند.  می  کاهش  چشمگیری 
داد: خط ریلی فعلی از مسیر گدوک علاوه 
بر طولانی بودن، به سبب برخی ملاحظات 
فنی مانند فرسودگی ریلی، محدودیتهای تونل، 
ملاحظات در مقاومت ابنیه و پل، جوابگوی 
نیاز مشتریان و بازرگانان کشورهای منطقه 
گلستان  استاندار  نیست.  بازرگانان  البته  و 
تصریح کرد: خوشبختانه در بخش سرمایه 
گذاری برای پروژه ریلی اینچه برون- گنبد- 
آزادشهر- شاهرود، گزینه های مختلف فرا 
روی استان قرار دارد؛ که از آن جمله می توان 
به آمادگی ذوب آهن اصفهان در مشارکت در 
اجرای این طرح، امضای تفاهم نامه با سرمایه 
گذاری چینی و البته کنسرسیوم مشترک از 
فعالان بخش خصوصی عضو اتاق بازرگانی 
گلستان اشاره کرد تا هر چه سریعتر این مصوبه 
رئیس جمهور اجرایی شود. زنگانه تاکید کرد: 
برای اجرایی شدن این مصوبه دست یاری 
به سوی همه نمایندگان و دلسوزان گلستانی 
دراز خواهیم کرد و اجازه نخواهیم داد این 
مطالبه به حق مردم ابتر بماند.وی اضافه کرد: 
افزایش  زمینه  می تواند  مسیر  این  احداث 
و  ایران  بین  مراودات  و  تجاری  تبادلات 

کشورهای آسیایی را فراهم کند.

 

صادق  شیرنگی  _سالهاست که شاهد 
و  خشک شدن خلیج گرگان هستیم 
این موضوع به یکی از مهمترین دغدغه 
و   است  شده  تبدیل  استانی  مسئولان 
به جهت وضعیت نامناسب خلیج در 
حال حاضر، نگرانی ها بیشتر هم شده 
است؛ بطوریکه همه صحبت از لایروبی 
کانالهای موجود در خلیج میکنند و تنها 
راه برون رفت از این معضل بزرگ را 
همه  میکنم  فکر  اما  میدانند،  لایروبی 
غافل  مهم  موضوع  یک  از  مسئولان 
هستند و آن تامین آب دریای خزر است. 
لایروبی کانال ها یک بحث و تامین آب 
مهمتر  ولی  دیگر،  بحثی  خزر  دریای 

است. آب دریای خزر که یک دریای 
آزاد جهان  آبهای  به  محصور است و 
راهی ندارد، از رودخانه ولگا و رودهای 
شمالی و بخشی از آن از آب باران و 
سایر رودخانه های اطراف این دریا تامین 
میشود. بر اساس مطالعات انجام شده، 
مهمترین مشکل در تامین آب دریای 
خشکسالی،  اقلیمی،  تغییرات  خزر، 
کاهش ضخامت یخ های مناطق شمالی، 
های  برداشت  و  کشاورزی  گسترش 
آبی بیش از حد از رودخانه هایی که 
به دریای خزر سرازیر میشود، از سوی 
کشورهای حاشیه این دریا و همچنین 
تامین آب شرب است؛ اتفاقی که اکنون 

در حال وقوع است و به هر مقدار که 
میزان ضخامت لایه های یخ در مناطق 
شمالی در زمستان کاهش پیدا کند و از 
آن سو از ورودی آب به دریا به هر دلیلی 
کاسته شود، ما شاهد کاهش سطح آب 
دریای خزر خواهیم بود؛ زیرا آب قابل 
ملاحظه ای وارد دریای خزر نمی شود 
و این دریاچه با سیکل نوسانی که دارد، 
شدیدی  خشکزایی  دچار  متاسفانه 
خواهد شد و سطح آن بشدت پایین 
خواهد آمد و طبق پیش بینی ها، روند 
کاهش سطح آب با ادامه گرما همچنان 
ادامه خواهد داشت. در نتیجه در مرحله 
نخست، اگر  برای جلوگیری از کاهس 

آب تدبیری نشود و شرایط به همین 
منوال پیش برود، با کاهش آب دریا، 
خلیج گرگان نیز قطعا خشک خواهد 
شد. لایروبی کانالها زمانی مفید و موثر 
خواهد بود که آب دریای خزر تامین 
و تراز آن بالا بیاید تا خلیج هم زنده 
شود. در غیر این صورت هزینه اعتبار 
بی فایده خواهد بود. به نظر میرسد با 
توجه به شرایط کنونی لایروبی کانالها، 
چاره  ولی  است  مقطعی  مسکن  یک 

قطعی علاج نیست.

■  فرماندار سابق بندر ترکمن
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طرح بحث لایروبی  میانکاله بازتاب های گوناگونی داشت در اینجا دو دیدگاه از صادق شیرنگی و محمد مهرگانفر را می خوانیم  

 لایروبی علاج  قطعی نیست

 سکته و سپس مرگ 

دکتر محمد مهرگانفر _ خلیج گرگان 
بخشی از تاریخ و هویت ساکنان منطقه 
آید،  می  خلیج  نام  وقتی  شاید  است. 
اینگونه تصور شود که این  حوضچه ی 
کم آب، جز آنکه برای عده ای از طریق 
صید و صیادی منبع درآمد باشد و یا 
محل زمستان گذرانی پرندگان مهاجر 

باشد؛ چه سود دیگری دارد؟
واقعیت این است؛ خلیج بخشی مهم 
از پیکره ی غرب گلستان است؛ مانند 
عضوی از یک بدن ! از اهمیت اقتصادی 
صیادی  و  صید  های  زمینه  در  آن 
اهمیت  بگذریم؛  که  گردشگری  و 

مصداق  بیمار،  خلیج  دارد.  اکولوژیک 
بیماری در یک پیکره است که اگر درمان 
نشود، شاید پیکره را هم با خود به کام 
مرگ  بکشاند. حالا آخرین نسخه برای 
کانال  لایروبی  بیمار،  پیکر  این  درمان 
های رابط خلیج با خزر است.  بومیان 
منطقه به تعبیر عام و زبان ساده و غیر 
علمی معتقدند که کانال های رابط خلیج 
در  خاکی  آب  جوی  حکم  خزر  با 
حاشیه زمین های کشاورزی را دارند 
که هر ساله به دلیل انباشت گل و لای 
و دپوی برگ و سرشاخه درختان، نیاز 
به لایروبی و تمیزکاری دارند تا بتوانند 
آب را با سهولت به مزارع انتقال دهند؛ 
از این رو کانال های آشوراده، چپاقلی 
و خوزین هم که روزگاری مانند جوی 
آب یا یک شریان حیاتی اسباب انتقال یا 
تبادل آب بین خلیج و خزر را بر عهده 
تمیزکاری شوند  باید  حالا  اند؛  داشته 
یا به تعبیر دانشگاهیان و پژوهشگران 
لایروبی شوند. ساکنان منطقه خیلی ساده 

حرف می زنند اما معتقدند همانگونه که 
گرفتگی رگ های قلب موجب سکته 
و شاید هم مرگ  می شود؛ گرفتگی و 
انسداد کانال های رابط هم موجب ایجاد 
سکته در قلب پیکره ی خلیج و حتی 
سبب مرگ پیکره ای به نام خلیج خواهد 
شد.برای تسهیل جریان آب بین خلیج 
گرگان و دریای خزر و طبق مطالعات 
پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی، مقرر 
شد سازمان بنادر و دریانوردی نسبت 
به لایروبی مسیر تبادل آبی خلیج گرگان 
از تنگه های طبیعی با اولویت چپاقلی و 
آشوراده و ضمن رعایت الزامات زیست 
محیطی به عرض ۲۰۰ متر و عمق ۱.۵ 
متر اقدام شود. در همین خصوص نیز 
سازمان بنادر، مجری مصوبات ستاد ملی 
تالاب ها، متولی انجام پروژه خواهد بود.
همچنین تحلیل داده های ناشی از اجرای 
علوم  اساتید  میدانی  پژوهش  آخرین 
حوزه دریایی نشان می دهد که لایروبی 
گرگان،  خلیج  به  منتهی  دالان های 

این  نجات  برای  روش  اثربخش ترین 
زیستگاه ارزشمند آبی دریای خزر است. 
بر اساس آخرین دستاوردهای پژوهشی، 
لایروبی کانال خزینی و چپاقلی موثرترین 
تاکتیک برای حفظ وضع کنونی خلیج 
گرگان است که انجام آن موجب رشد 
۳۳ درصدی ورودی آب به این پهنه آبی 
خواهد شد.بدون از دست دادن وقت باید 
تبادل آب بین خلیج گرگان و خزر تسهیل 
شود و در کنار آن حجم گیاهان تالابی و 
مقدار رسوب مانده در آن نیز کم شود. 
با خزر،  ارتباطی خلیج  کانال  لایروبی 
حکم برقراری ارتباط و گشودن آغوش 
مادر برای فرزند را دارد و فراموش نکنیم 
که وقت بسیار تنگ است، نباید دست 
روی دست بگذاریم و نفس های آخر 

خلیج را قبل از مرگ بشماریم!

■  نماینده جوامع محلی در شورای 
راهبردی میانکاله
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جریمه 6.5 میلیاردی برای 
قاچاق کالای دخانی 

مدیرکل تعزیرات حکومتی گلستان از رسیدگی 
به پرونده نگهداری کالای دخانی قاچاق در 
به  متخلف  فرد  داد و گفت:  گلستان خبر 
جزای نقدی ۶ میلیارد و پانصد میلیون ریال 
تقی حسام  در حق دولت محکوم شد.   
اظهار کرد: براساس گزارش پلیس اطلاعات 
و امنیت اقتصادی فرماندهی نیروی انتظامی 
گلستان، مبنی بر اینکه فردی کالای دخانی 
کند،  می  نگهداری  را  تنباکو(  قاچاق)انواع 
صورتجلسه ای تنظیم و به اداره کل تعزیرات 
حکومتی گرگان ارسال شد. وی با بیان اینکه 
موضوع جهت رسیدگی به شعبه ششم بدوی 
ارجاع و فرد متخلف به پرداخت جزای نقدی 
و ضبط کالا محکوم شد، افزود: پس از احضار 
متهم و سیر مراحل قانونی و اخذ استعلامات 
لازم از گمرکات و با توجه به  انکار مشارالیه، 
عضو  کرد.  صادر  تبرئه  حکم  شعبه ششم 
شورای قضائی استان با اشاره به اینکه با تجدید 
نظر خواهی پلیس امنیت اقتصادی؛ پرونده 
مجدد در شعبه اول تجدید نظر قاچاق کالا 
و ارز تعزیرات حکومتی مرکز استان مورد 
رسیدگی قرار گرفت، بیان کرد: متخلف به 
استناد بند الف ماده ۱۸ قانون قاچاق علاوه بر 
ضبط کالا به جزای نقدی  به مبلغ ۶ میلیارد 
و پانصد میلیون ریال در حق دولت محکوم 
شد.  حسام تأکید کرد: شهروندان درصورت 
مشاهده هرگونه  تخلف در خصوص قاچاق 
و خرید و فروش بر خلاف ضوابط موضوع 
را به صورت حضوری اعلام کنند و یا  با  
تلفن ۱۳۵ و همچنین سامانه اینترنتی ۱۳۵ 
تعزیرات حکومتی و یا با تلفن۱۲۴ به سازمان 

صنعت،معدن و تجارت تماس بگیرند.

پیکر جانباز 
شهید تشییع شد

ادیبان جانباز ۷۰ درصد  داوود  پیکر شهید 
با حضور  دوشنبه  روز  مقدس  دفاع  دوران 
اقشار مردم و جمعی از مسوولان، خانواده های 
معظم شهدا و ایثارگران در گرگان تشییع شد. 
پیکر این شهید پس از برگزاری مراسم تشییع 
از حسینیه عاشقان ثارالله )ع( در گلزار شهدای 
امامزاده عبدالله )ع( به خاک سپرده شد. داوود 
ادیبان جانباز ۷۰ درصد گرگانی پس از ۴۰ 
سال تحمل درد و رنج ناشی از مجروحیت 
های جنگ تحمیلی دعوت حق را لبیک گفت 

و به قافله شهدا پیوست.

رقابت های مینی  فوتبال برگزار می شود

01732251316

و  روستایی  ورزش های  هیات  رییس 
بازی های بومی محلی گلستان، گفت: برای 
حضور در رقابت های جام پرچم این هیات 
در رشته مینی  فوتبال، هزار و ۷۶۴ تیم از 
روستاهای این استان ثبت نام کردند. فرید 
اصغری اظهار داشت: هدف از برگزاری 
این رقابت ها که دور مقدماتی آن از ۲۱ 
مرداد ماه آغاز خواهد شد و پایان تیر ماه 
آخرین فرصت ارائه مدارک خواهد بود، 
ایجاد شور و نشاط در بین جوامع روستایی 
و عشایری به ویژه در ایام بعد از ویروس 
کروناست. وی بیان کرد: تعداد افراد حاضر 
در این رقابت ها بیش از ۲۰ هزار نفر است 
که در هیچ یک از رشته های ورزشی این 
تعداد ورزشکار امکان حضور ندارند.وی 
خاطرنشان کرد: گلستان بعد از استان های 
فارس و کرمانشاه سومین استان به لحاظ 
تعداد جمعیت و تیم های حاضر در این 
رقابت هاست. رییس هیات ورزش های 
روستایی و بازی های بومی محلی گلستان، 
گفت: بخشی از اعتبارات این رقابت ها، 
توسط وزارت ورزش و جوانان تامین شد 
و امیدواریم شاهد شادی و ایجاد انگیزه 
از بین رفته در بین مردم باشیم. اصغری 
اضافه کرد: انتظار داریم تا مسوولان استان 
اعم از نیروی انتظامی، هلال احمر و علوم 
پزشکی در این دوره از رقابت ها همچون 
استاندار  و  جوانان  و  ورزش  مدیرکل 
توجه  با  داد:  ادامه  وی  باشند.  کار  پای 
به حجم بالای کار و تعداد ورزشکاران 
در  رقابت ها،  این  در  حاضر  تیم های  و 
و  روستایی  امور  مدیرکل  با  جلسه ای 
شوراهای استان، ابلاغیه ای به بخشداران و 

فرمانداران جهت همکاری ارسال شد، اما 
نهایت سه فرماندار تاکنون اعلام همکاری 
داشتند. وی تصریح کرد: هزینه البسه این 
رقابت ها، بیش از ۱۵ میلیارد ریال می شود 
هشت  جوانان،  و  ورزش  وزارت  و 
میلیارد ریال واریز کرد؛ اما این مسابقات 
هزینه های جاری دیگری همچون توپ 
دارد  دیگر  امثال  و  داوری  و  مسابقات 
که انتظار داریم هیات فوتبال در بخش 
هزینه های داوری همکاری داشته باشند، 
اما تاکنون اقدامی در این خصوص نشده 
است. رییس هیات ورزش روستایی و 
بازی های بومی محلی گلستان، گفت: این 
مسابقات براساس بخشنامه اعلام شده، در 
زمین خاکی برگزار خواهد شد و از سطح 
بخش تیم های برتر به مرحله شهرستانی 
نهایت  در  و  استانی  مرحله  به  و سپس 
قهرمان استان، به مرحله کشوری راه خواهد 
به  نفر  یک  شد:  یادآور  اصغری  یافت. 

عنوان مسوول کمیته استعدادیابی از هیات 
فوتبال انتخاب خواهد شد و برترین ها و 
استعدادها پس از فراخوانی، در قالب یک 
تیم به رقابت های مینی فوتبال در قالب 
هیات ورزش همگانی اعزام خواهند شد. 
وی بیان کرد: از نکات خاص این دوره 
از رقابت ها در گلستان می توان به حضور 
۷۴ تیم از یک روستای هشت هزار نفری 
اشاره کرد که این آمار در کشور کم نظیر و 
حتی بی نظیر است. وی خاطرنشان کرد: 
شهرستان های آق قلا، کلاله و گنبدکاووس 
تیم و  با ۲۸۵، ۲۷۴ و ۲۶۹  ترتیب  به  
به  آزادشهر  و  بندرگز  شهرستان های 
ترتیب با ۱۶ و ۱۴ تیم بیشترین و کمترین 
تیم های شرکت کننده را در این رقابت ها 
روستایی  ورزش  هیات  رییس  دارند. 
و بومی محلی گلستان گفت: گرگان به 
عنوان مرکز استان، دارای ۸۲ تیم در این 
رقابت هاست. اصغری اضافه کرد: از کل 

تیم های شرکت کننده در این رقابت ها، 
۳۴۳ تیم را بانوان تشکیل می دهند و تمام 
رقابت ها اعم از آقایان و بانوان در رده سنی 
وی  شد.  خواهد  برگزار  سال  بالای ۱۵ 
بسیار  اهمیت  پرچم  جام  داشت:  اظهار 
زیادی برای حوزه ورزش استان دارد؛ زیرا 
معتقدیم بسیاری از استعدادهای ورزشی 
استان در همین روستاها هستند که تا کنون 
دیده نشدند و این مسابقات فرصتی برای 
استعدادیابی این افراد است. وی ادامه داد: 
برگزاری این مسابقات به این دلیل دارای 
اهمیت است که توجه به ورزش روستایی 
و بازی های بومی محلی کمتر توجه شده 
و بر این باور هستیم که با تقویت روحیه 
و  روستایی  جوامع  به  توجه  و  نشاط 
عشایری میل به بروز استعدادها را بیشتر 
کنیم و از سوی دیگر به بانوان روستایی 
اهمیت بیشتری در حوزه ورزش داده شود. 
باید ورزش های  این که  بیان  با  اصغری 
حرکت  بومی سازی  سمت  به  روستایی 
کند، گفت: احیای این ورزش ها در کنار 
برای جذب  بومگردی های روستایی که 
جذب  موجب  شده،  ایجاد  توریست ها 
توریست بیشتر، نشاط و شادابی بیشتر در 
روستاها و کشف استعدادها می شود. وی 
در خصوص بیمه شرکت کنندگان در این 
دوره از رقابت ها بیان کرد: با رایزنی های 
انجام شده، هزینه هر یک شرکت کننده نه 
تنها برای این مسابقات، بلکه برای تمامی 
فعالیت های ورزشی زیر پوشش این هیات 
۱۵۰ هزار ریال تعیین شده که کارت های 
پایان سال جاری دارای  تا  بیمه ورزشی 

اعتبار خواهد بود. 

جشنواره گِره زرین  موجب 
حفظ صنعت فرش می شود

صنعت،  سازمان  فرش  اداره  رییس 
معدن و تجارت گلستان، حفظ صنعت 
حمایت  بیشتر  جذب  منطقه،  فرش 
دستگاه ها در رفع مسائل و مشکلات 
فرارو، ایجاد انگیزه و رقابت و رونق 
تولید را از اهداف برگزاری جشنواره 
گِره زرین در این استان برشمرد. سیده 
الهام حسینی افزود: در این جشنواره  
در  منطقه  فرش  هنرمند صنعت   ۷۰
این رویداد فرهنگی رقابت  کردند.وی 
اظهار داشت:  امسال این جشنواره پس 
از چند سال وقفه در سه رشته بافت، 
نفرات  و  شد  برگزا  طراحی  و  رفو 
برتر آن پس از داوری طی مراسمی 
در پایان تیرماه، معرفی خواهند شد. 
معرفی  در  کرد:  خاطرنشان  حسینی 
نفرات برتر جشنواره گِره زرین، چهار 
نفر در حوزه بافت، ۲ نفر در حوزه رفو 
و یک نفر در حوزه طراحی به عنوان 
نفرات برتر انتخاب خواهند شد.این 

جشنواره استانی در سال های ۹۵ و ۹۷ 
با حضور فعالان صنعت فرش در رشته 
های بافت، طراحی، رفو ، رنگرزی و 
مرمت فرش دستبافت برگزار شد. وی  
پیگیری طرح خرید فرش دستباف برای 
کارکنان، جذب اعتبار برای برگزاری 
دوره های آموزشی، جذب تسهیلات 
تامین  و  بافندگان  برای  قیمت  ارزان 
مواد اولیه موردنیاز را از جمله برنامه 
های مهم این اداره برای رونق صنعت 
فرش دستباف استان در سال جاری 
برشمرد.حسینی یادآور شد: بافندگان 
فرش دستباف این استان سال گذشته  
ارزش  به  مربع  متر  ۵۷ هزار و ۱۱۲ 
تابلو فرش  میلیارد ریال فرش،   ۸۵۰
و گبه )زیرانداز( تولید کردند که این 
میزان نسبت به مدت مشابه سال ماقبل 
هشت درصد بیشتر است. تعداد زیاد 
بافندگان و واحدهای تولیدی، فعالیت 
تعاونی فرش دستباف،  شرکت های 
وجود ظرفیت های مناسب نظیر تولید 
فرش ترکمنی و فرش ابریشم منحصر 
نوع  و  رنگ  و  طرح  تنوع  و  به فرد 
)فرش ترکمنی، گلیم، جاجیم، گبه و 
طرح های خاص( از جمله نقاط قوت 
و فرصت های صنعت فرش دستبافت 
گزارش  است.مطابق  گلستان  استان 
اداره فرش سازمان صنعت، معدن و 
تجارت گلستان، در این استان ۳۸ هزار 
نفر دارای کارت بافندگی وجود دارد که 

بیشتر بافندگان از قوم ترکمن هستند.

بانوان در طرح امین
 نقش ویژه ای دارند

بانوان  علمیه  حوزه های  سرپرست 
کشور، گفت: نگاهمان در حوزه این 
است که بتوانیم در همکاری با آموزش 
و پرورش از حداکثر ظرفیت ها به ویژه 
از بانوان نخبه در انجام وظایف تعلیم 
و تربیت استفاده کنیم. مجتبی فاضل 
گلستان  فرهیخته  بانوان  نشست  در 
در حوزه علمیه الزهرا گرگان افزود: 
همکاری حوزه های علمیه در طرح 
بینش  با آموزش و پرورش در  امین 
دانش  و  ها  خانواده  تربیتی  و  دینی 
آموزان تاثیر گذار بوده است. وی اظهار 
از حوزویان در  نفر  داشت: ۱۰ هزار 
سال گذشته، در طرح امین با آموزش و 
پرورش همکاری داشتند که امیدواریم 
در سال آینده به ۲۰ هزار نفر ارتقا پیدا 
کند که به یقین ۳ چهارم جمعیت طرح 
بیان کرد:  امین خانم ها هستند. وی 
آموزش و پرورش اسلامی باید الگوی 

نمونه ای برای جهان اسلام باشد که 
اعزاز اسلام را در دنیا ارمغان خواهد 
داشت. سرپرست حوزه های علمیه 
کاهش  داشت:  اظهار  کشور،  بانوان 
افزایش جهاد  آسیب های اجتماعی، 
تبیین و ایجاد آرامش فکری از وظایف 
نخبگان جامعه است که در نهایت به 
فاضل  می شود.  منتهی  افراد  آرامش 
مدرسه   ۵۰۰ حاضر  زمان  در  افزود: 
عهده دار تعلیم و تربیت بانوان در حوزه 
های علمیه کشور هستند تا نیازهای 
تعلیم و تربیتی در جمهوری اسلامی، 
مشخص  اهداف  با  را  دنیا  و  منطقه 
تامین کنند. وی اظهار داشت: متناسب 
با هر جنگی تبیین و مجاهدت دفاعی 
صورت می گیرد و امروز دستگاه های 
تبلیغاتی دشمن شبانه روزی در حال 
بمباران ناامیدی در کشور هستند و ما 
باید متناسب با آن دفاع کنیم. سرپرست 
حوزه های علمیه بانوان کشور گفت: 
برجسته  و  الگوگیری  با  نخبه  بانوان 
سازی دیالوگ ها و گفت و گوهای 
حضرت زهرا )س( در حدیث کسا 
تربیت و ترویج  برای  طبیبان جامعه 
فرهنگ دینی هستند. فاضل افزود: در 
اعتکافات، راهپیمایی ها، اعیاد، دعای 
عرفه، اربعین، محرم خیل عظیمی با هر 
نوع نگاهی شرکت می کنند که  هنر 
نخبگان دینی و فرهنگی جامعه زیاد 
کردن پایداری آنها به بینش و معارف 

بلند اهل بیت است.  
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آثار  از  انصار_ یکی  محمد 
گرگان،  شهر  تاریخی  مهم 
درباره  است.  جامع  مسجد 
آن، مقاله ای برای کتابی که 
نمی دانم چه زمانی چاپ می 
شود، نوشته ام. اکنون مطالب 
مناسبت  به  اینجا  در  را  آن 
نودمین سال ثبت ملی این اثر، 
به طور گذرا و با پرهیز از مسائل تخصصی و فنی، 
خواهم آورد و  منابع و پاورقی هایش را حذف کردم تا 
کهنه نشود. برای آگاهی بیشتر، می توانید کتاب مسجد 
جامع گرگان، تألیف اسدالله معطوفی و جلد سوم کتاب 
دانشنامه گلستان را بخوانید.  مسجد جامع کهن ترین 
مسجد شهر استرآباد است که در محله ی نعلبندان قرار 
دارد. پنجمین اثری از استان گلستان بود که در هجدهم 
تیر ماه سال ۱۳۱۱ خورشیدی، ثبت ملی شد. به آن 
مسجد جمعه هم گفته می شود. درباره ی زمان ساخت 
آن، دیدگاه های گوناگونی هست. شمس الدین مقدسی 
در قرن چهارم هجری چنین نوشته است: مسجد جامع 
استرآباد را دیدم که در بازار شهر واقع شده و نهَری از 

جلوی آن جاری است.
سهمی جرجانی )متوفای ۴۲۷ ق( چنین می نویسد: 
علی بن احمد بن بوکرد )نوکرد( استرآبادی )متوفای 
۳۲۳ ق( نقل کرده است که محمد بن خالد حنظلی 
رازی ملقب به ممویه، از فقهای پرهیزکار و اهل ری 
آنجا حدیث روایت  در  که  استرآباد،  و ساکن شهر 
می کرد، مسجد جامع این شهر را بنا نهاده است و 
خودش اولین کسی بود که به مردم استرآباد، فقه را 
آموخت. به عقیده ی نصرت الله مشکوتی، این بنا در 
دوره ی سلجوقیان ساخته شده است؛ زیرا قدیمی ترین 
اثر باقیمانده در مسجد، مناره ی آجری بوده که مربوطه 
به آن زمان است. با اینکه منابع تاریخی می گویند که 
این مسجد پیش از دوران سلجوقیان وجود داشته، ولی 
اعتمادالسلطنه، تاریخ ساختش را سال ۸۰۴ ق گفته و 
بانی اش را مجهول می داند. او از برخی کهنسالان استرآباد 
شنیده که سازنده ی آن، از اهالی سنت و از ترکمنهای 
طایفه ی ایمِر بوده اند. در ادامه می نویسد: وضعیت حالیه 
مسجد بد نیست، چندان هم خرابی ندارد. از قرار مذکور 
موقوفات زیادی داشته است. در این زمان دو نفر مجتهد 
در این مسجد امامت می نمایند.  اسدالله معینی و منوچهر 
ستوده تاریخ ساخت مسجد را به حساب حروف ابجد، 
معادل کلمه ی حوض )سال ۸۱۴( می دانند. به هر حال، 
پیشینه ی مسجد به بیش از هزار سال می رسد، ولی بنای 
کنونی، مربوط به دوره ی سلجوقیان است. با عنایت به 
وجود مناره و خط کوفی بر بدنه ی آن و استیل معماری 
مسجد، تأکید می شود که حدوداً ۲۰۰ سال پیش از این 
دوره بوده است. به احتمال زیاد، به کوشش سلاطین یا 
حکام بومی ساخته شد. بنابراین، هر کسی نمی توانست 
پیش نماز باشد، حتی تعمیرات مکرر آن، به کوشش 
فرمانروایان بومی بود. نمونه هایی از آن، از دوره های 

تیموری، صفوی و افشاریه گزارش شده است.
این مسجد از قدیم موقوفات گوناگونی مانند قنات، 
صرف  آن،  درآمدهای  که  داشته  کاروانسرا  حمام، 
در  مسجد  بارها  می شد.  آنجا  تعمیرات  و  هزینه ها 
اثر عوامل انسانی و طبیعی آسیب دیده است. برای 
نمونه، در سال ۱۳۳۲ ق بازار نعلبندان آتش گرفت 

در  دیگر،  بار  دید.  خسارت  هم  جامع  مسجد  و 
زمین لرزه سال های ۱۳۲۳ و ۱۳۳۱ بود که سیدسجاد 
علوی با کمک های مردمی آنجا را بازسازی کرد. در 
یکی از تعمیرات )سال ۱۳۳۸(، در پای ستون یکی 
از شبستان ها، کوزه ای حاوی سکه های نقره پیدا شد 
که تعدادی از آن ها را به موزه ی ایران و بقیه را به 
تعمیرات  برای  را  آن ها  متولیان،  دادند.  یابندگان 
مسجد، پنهان کرده بودند. مسجد جامع، در دوره ی 

آن  از  هم  امروزه  بود.  مردم  تجمعات  مرکز  قاجار 
برای گردهمایی های سیاسی و اجتماعی بهره گرفته 
می شود. برای نمونه می توان گفت:  آیین طوق بندان 
چهار محله ی نعلبندان، پاسرو، میخچه گران و باغشاه 
محلات  به  طوق ها  سپس  و  شده  آغاز  اینجا  از 
خودشان برده می شوند. مساحت کنونی مسجد، ۲۰۰۰ 
مترمربع است. حیاطی بزرگ با حوضی در وسطش، 
با دو دالان و چهار شبستان دارد. طول  دو ورودی 
متر و شبستان ها،  دالان ها حدوداً ۳ در ۲  و عرض 
۳۰ در ۲۰ متر است. در مسجد جامع، آثار ویژه ای 
مناره ی  یک  می دهیم.  توضیح  را  آن ها  که  هست 
دوره ی  در  که  دارد  متر   ۱۳ طول حدوداً  به  آجری 
سلجوقی ساخته شد. این مناره نسبت به مناره های 
شهرهای دیگر ایران، کوچک تر و ساده تر است. کم 
ارتفاع بودن آن، به سبب رطوبت هوای منطقه است. 
در بالای آن، فضای کوچکی برای مأذنه هست که 
درگذشته از آنجا، اذان می گفتند. آن شبیه مأذنه هایست 
که در ترکستان )روسیه( به جای مانده و نمونه اش در 
کتاب آثار اسلامی در روسیه به چاپ رسیده است. در 
سند سال ۱۲۰۴ ق برای گلدسته ی مسجد و مؤذّن 
آن، موقوفه ای در نظر گرفتند. در کتیبه ی مناره، آیه ی 

۳۲ سوره ی فصّلت را نوشته اند. ضمناً بر روی آن، نام 
خلفاء اربعه، حک شده و در هیچ کجای مسجد، نامی 
از ائمه اطهار دیده نمی شود. زیرا این مسجد به کوشش 
اهل سنت ساخته شده بود. حتی قبله ی آن نسبت به 
قبله ی شیعه، کمی انحراف دارد. ناگفته نماند که بیشتر 
حکومت ها پس از اسلام، از اهل تسنن بودند. لذا آنها 
امکانات و قدرت زیادی داشتند و می توانستند ابنیه و 
مساجد بزرگی بسازند. مناره در سال ۱۳۹۱ مرمت شد 

و قسمت پایینش که در دیوار حبس شده بود، دیده 
شد. درب قدیمی مسجد، کتیبه دار و ۳ متر ارتفاع دارد 
که برای ارزش تاریخی اش، برداشته شده و به جایش، 
ایوان دارد که در سال  درب دیگری گذاشته اند. دو 
۱۴۱۱ ق به سبک سنتی کاشیکاری شدند. ایوان غربی، 
مهم تر از ایوان شرقی است، زیرا ۱۹ سنگ کتیبه در 
آنجا نصب شده است. آن ها برای اطلاع رسانی است 
که این کار در جاهای مهم و پرازدحام انجام می شد، 
که مسجد جامع این ویژگی را تاکنون دارد. قدیمی ترین 
سنگ کتیبه، مربوط به سال ۸۶۲ ق و جدیدترین آن 
مربوط به سال ۱۲۱۹ ق است. آن ها از ایالت استرآباد، 
اطلاعات سودمندی به ما می دهند. همچنین در این ایوان، 
محراب قدیمی و بالکن دارد. محراب در زیر گنبدی 
بلند به سمت شرق است. بنابراین روشن می شود که 
این مسجد را برای نماز سنی ها ساخته اند. هیچ تاریخی 
بر روی محراب نیست. در گذشته، منبر چوبی را آنجا 
می گذاشتند. ولی اکنون، آن را به جای دیگری بردند. منبر 
در دوره ی تیموری از چوب سرخدار به طول حدوداً 
۲/۹۳ متر، عرض ۸۰ سانتی متر و ارتفاع ۲/۹۴ متر درست 
شده است. چند کتیبه دارد و اکنون در شبستان جنوبی 
نگهداری می شود. درگذشته برای تعمیر این منبر، وقفیاتی 

درنظر گرفته بودند.درگذشته، سه طرف مسجد )شرق، 
شمال و جنوب( را، گورستانی بزرگ فرا گرفته بود. بارها 
در اسناد، از آن نام برده شده است. ملگونف می نویسد: 
مسجد اصلی شهر در نعلبندان واقع است که محاط به 
گورستان بزرگی است. در این گورستان، علمای زیر به 
خاک سپرده شدند: میرزامحمدحسین )وفای استرآبادی( 
و همسرش بانو عصمت استرآبادی، محمدباقر ستون 
استرآبادی، صالح استرآبادی، خواجه حسین خضرشاه 

استرآبادی.
این گورستان در سده گذشته، از بین رفت. بخش جنوبی 
در دهه ی ۱۳۱۰، به بازار نعلبندان پیوست. در سال ۱۳۳۲ 
در قسمت شمالی، کلنگ ساخت مدرسه ی عنصری زده 
شد. در سال ۱۳۵۲ در ضلع شرقی و متصل به مسجد، 
کتابخانه ای ساختندکه سازنده ی آن سیدمحمدرضا میبدی 
)امام جماعت مسجد( بود. آن در مکانی به مساحت 
۱۱۰۰ مترمربع و با ۵۰۰۰ جلد کتاب، آغاز به کار کرد. 
ساختمان آن دو طبقه بوده که طبقه ی نخست آن، تالار 
یا سالن اجتماعات است که از آن در ماه مبارک رمضان 
استفاده می شود. هدف از ساخت کتابخانه، دسترسی آسان 
مردم، به کتب دینی است. لذا این کتاب ها بیش از سایر 
کتاب هاست. از نظر تاریخ چاپ، متعلق به چند دهه ی 
گذشته است. در آنجا، نزدیک به ۱۰۰۰ نسخه ی خطی، 
کتاب سنگی و تعدادی نسخه ی نفیس قرآنی هست. از 
ابتدای ساخت آن، همه ی کتاب ها بوسیله ی مردم اهداء 
شده است، لذا متولیان آنجا، برنامه ی خرید کتاب را 
ندارند. تا سال ۱۳۹۱ مجموع کتاب ها، بالغ بر ۲۵۰۰۰ 
جلد بود. کتابخانه زیرنظر هیچ ارگان دولتی نیست و با 
نظارت مؤسس آنجا و فرزندش مدیریت می شود. این 
کتابخانه اگرچه از نظر چینش کتاب ها، استاندار نیست، اما 
باید گفت که جزء قدیمی ترین کتابخانه های شهر گرگان 
بود. در آنجا کتاب های ارزشمندی دیده می شود که تا 
۲۰ سال پیش، در هیچ یک از کتابخانه های استان نبود. 
مسجد جامع، چهار شبستان دارد. اکنون در سه شبستان 
آن، نماز جماعت به طور همزمان برگزار می شود. اسامی 

پیش نمازان دوره ی معاصر چنین است:
1- محمد اخوان مهدوی و رضا مدرس جلینی پیش 
نماز شبستان شمال شرقی بودند. سپس، سیدمحمدرضا 

میبدی و پسرش )سیدحسین( آمدند.
2- محمدباقر صالح المومنین شاهکوهی و سیدمصطفی 
میرکتولی پیش نماز شبستان جنوب غربی بودند. پس 
از آن ها، دیگر در آنجا نماز جماعت برگزار نمی شود و 

محل پایگاه بسیج و نگهداری اموال مسجد شده است.
3-سیدمحمود میربهبهانی حدوداً از سال ۱۳۱۵ تا پایان 
رحلتش، امام جماعت شبستان جنوب شرقی بود. سپس 

پسرش )سیدحسین( عهده دار این امر شد.
4- سیدسجاد علوی حدوداً از سال ۱۳۲۶ امام جماعت 
شبستان شمال غربی بود. سپس پسرش )سیدمحمدعلی( 
متولی مسجد شد. اما به دلیل حضورش در قم، گاهی 
بستگانش نماز جماعت برگزار می کردند، تا اینکه حدوداً 
از سال ۱۳۸۰ سیدمحمد علوی )از نوادگان سیدسجاد( 

عهده دار این مسئولیت شد.
اکنون عبدالرضا عمرانی، علی فدایی و عزت الله رضایی 

عضو هیئت امنای این شبستان هستند.

■  پژوهشگر

مسجد جامع از قدیم موقوفات گوناگونی مانند قنات، حمام، کاروانسرا 
داشته که درآمدهای آن، صرف هزینه ها و تعمیرات آنجا می شد. بارها

 مسجد در اثر عوامل انسانی و طبیعی آسیب دیده است

نودمین سال ثبت مسجد جامع گرگان
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اقدام عملیاتی دولت برای حذف التهابات کاذب بازار اجاره مسکن

تزریق آرامش در جامعه
آغاز فصل نقل و انتقال مستاجران و عدم تمکن مالی 
کافی آنان در شرایط موجود اقتصادی، سبب شد تا دولت  
سیزدهم با ترسیم اقدام عملیاتی و تعیین سقف اجاره بها 
در پی حذف التهابات کاذب بازار اجاره نشینی و تزریق 
آرامش به بازار مسکن باشد که به گفته کارشناسان نتایج آن 
در روزهای آینده هویدا می شود. به گزارش ایرنا، بعد  از 
یک نیمروز سخت و پرجنب و جوش، وقت ناهار و نماز 
باعث می شود دقایقی فارغ از کار شوم، پس از خواندن 
نماز، ظرف غذای خود را بر می دارم و گوشه ای می نشینم. 
همین که اولین لقمه را در دهانم گذاشتم، تلفن همراهم 
زنگ می خورد. به صفحه گوشی که نگاه می کنم دلشوره 
عجیبی به سراغم می آید، جواب می دهم ،آقای حاج قاسم 

حسینی است صاحبخانه با انصاف! ما.
تلفن را که قطع می کنم دنیایی از غم و البته  فکر و خیال 
به سراغم می آید. دیگر اشتهایی برای خوردن ناهار برایم 
باقی نمانده است. نمی دانم چه کار کنم. مبلغ ودیعه و اجاره  
جدیدی که صاحبخانه گفته است، خیلی بیشتر از توان من 
است. غرق در عالم فکر و خیال زنگ پایان زمان ناهار و 
استراحت به صدا در می آید، دوباره مشغول کار می شویم. 
رضا همکارم که متوجه حال دگرگون من شده است، 
با تعجب می پرسد چه اتفاقی افتاده؛ تلفنی با چه کسی 
صحبت کردی که اینطور احوالت به هم ریخته است. 
کمکی اگر از دستم ساخته است بگو.  می گویم ممنون 
مشکل من آنقدر بزرگ است که از دست تو کاری بر 
نمی آید و جریان تلفن صاحبخانه را برایش بیان می 
کنم. بعد از اتمام کار به اتاق رختکن کارگاه می روم و 
لباس های کارم را تعویض می کنم و با یک تیشرت و 
شلوار معمولی به سمت خانه راه می افتم. دنیایی از افکار 
پریشان و مشوش به سراغم می آید. نمی توانم راهی 
برای رهایی از این بن بست پیدا کنم. مسیری را که 
روزهای قبل با واحد شرکت اتوبوسرانی نیم ساعته می 
رفتم، امروز پیاده طی کردم. این موضوع را وقتی فهمیدم 
که از خستگی دیگر نای گام برداشتن هم نداشتم. از 
صبح تا غروب سرپا ایستادن، دیگر توانی برای پیاده 
ناخودآگاه  اما  امروز  گذاشت.  نمی  باقی  برایم  روی 
فراموش کرده بودم همه خستگی ها و ضعفم را. سر 
راهم به چند بنگاه معاملات ملکی سر می زنم. مبلغ 
اجاره و ودیعه سر به فلک می زند، حتی اجاره منزل 
۴۰ متری هم دیگر در توان من نیست. نمی دانم که در 
سال های اخیر چه اتفاقی افتاده است که هر سال به 
طور جهشی اجاره ها چندین برابر می شود. به خانه می 
رسم؛ در خانه کم حوصله تر و کم حرف تر از روزهای 
قبل هستم. همسرم مریم هم متوجه این موضوع شده 
است؛ اما دلیل این حالم را نمی داند. هر چه سعی می 
کند از زیر زبانم متوجه موضوع شود؛ اما من سعی می 
کنم چیزی بروز ندهم. میدانم از او هم کاری بر نمی 
آید. تمام این سال ها با حقوق کم و درآمد اندک من 
ساخته و قناعت کرده است. با همین درآمدم، ۲ دختر را 
به خانه بخت فرستاده است. تمام طلاهایی را که برایش 
در سالهای گذشته خریده بودم، یک به یک به وقت نیاز 
فروخته بود و به زخم زندگیمان زده بود. می دانم اکنون 
ناراحتیم،  دلیل  آید و گفتن  نمی  بر  از دستش  کاری 
بیشتر او را غمگین و افسرده می کند و تپش های قلب 
بیمارش را تحت تاثیر قرار می دهد. تصمیم می گیرم 
فردا که به کارگاه رفتم با آقای سهرابی سرپرست کارگاه 
صحبت کنم بلکه بتوانم وامی بگیرم. صبح زودتر از 
روزهای قبل به کارگاه می روم بلکه دقایقی پیش از 

شروع کار بتوانم با آقای سهرابی صحبت کنم. اما آقای 
سهرابی هم از شرایط اقتصادی موجود گله مند است 
و او هم از تصمیم صاحب کارگاه برای اجاره بالای 
کارگاه خبر می دهد. ناامید از اینجا، مرخصی ساعتی 
می گیرم تا به بانک بروم و سراغی از وام بگیرم و آن 
را روی پول پیش خانه  بگذارم تا بتوانم یک سال دیگر 
هم در این خانه بمانم، اما مشکل بانک که یکی دوتا 
نیست، ضامن و مدت زمان انتظار برای دریافت وام و 

سود بالای بانک.  اگر بخواهم همه مبلغ مورد نیازم را 
وام بگیرم؛ باید تمامی حقوق  را بابت وام و سود آن 
بپردازم و همان ابتدای ماه هیچ پولی برای گذران زندگی 
و امرار معاش باقی نمی ماند، درمانده و مستاصل از 
بانک خارج می شوم، تصمیم می گیرم امروز غروب 
که به خانه رفتم، موضوع را با همسرم مروارید در میان 
بگذارم. چاره چیست؛ سرانجام می فهمد.  چند روز 
بیشتر فرصت نداریم؛ می خواهم با او به حاشیه شهر 
بروم برای سکونت و اجاره منزل.  می دانم مسافت 
طولانی محل کار با منطقه ای که در آن به دنبال سرپناه 
هستم، شغلم را تحت تاثیر قرار می دهد. به این فکر 
می کنم که با ۵۸ سال سن، کم کم قدرت و توانم را از 
دست داده ام و آرزوی صاحب منزل و سرپناه شدن را 
باید با خودم به ... ببرم.فکر می کنم بعد از بازنشستگی و 
ناچیز بودن میزان مستمری که یقینا کفاف اجار بها را نمی 
دهد، به ناچار باید بار و بنه و اسباب زندگی را جمع کرده 
و با هزار غصه دیگر، تحت پوشش نهادی در آیم و شاید 
من و همسرم در سال های پایانی عمر در تنهایی و عزلت 

بگذرانیم که بسیار دردآور و بغرنج است.

همه قراردادها رصد می شود
در  گلستان  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
خصوص افزایش غیرقانونی قیمت مسکن  و اجاره بها 
در شهرهای این استان، گفت: تمامی قراردادهای موجود 
در مشاوران املاک چنانچه دارای کد رهگیری باشند، 
رصد شده و امکان مبادله مبالغ غیرقانونی وجود ندارد. 
سیدمحمدرضا سید النگی ادامه داد: چنانچه بین طرفین، 
قراردادی بدون کد رهگیری بسته شود، تخلف بوده و 

بدیهی است که کنترل بازار از دست مسوولان ذیربط 
شود.  می  اخذ  مستاجر  از  غیرمعقول  مبالغ  و  خارج 
خانه دارشدن، آرزوی افزون بر ۲۱ درصد ساکنان استان 
است که عزم جدی دولت سیزدهم هم با اتخاذ بسته 
حمایتی قوا و هم  اجرای طرح نهضت ملی مسکن، 
گلستانی های فاقد خانه را به پایان دوران اجاره نشینی 

امیدوار کرده است.

مسکن  ملی  نهضت  طرح  برای  زمین  تهیه  بدنبال 
هستیم

وی همچنین در خصوص عملیات اجرایی طرح نهضت 
ملی مسکن، اظهار کرد: هم اکنون در مرحله تامین زمین 
برای اجرای این طرح در استان هستیم و بیشترین تمرکز 
ما ایجاد زیرساخت های مناسب در مناطق روستایی 
استان است. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
سوی  از  تسهیلات  اختصاص  خصوص  در  گلستان 
بانک های عامل برای طرح نهضت ملی مسکن گفت: 
تمامی بانک ها موظف هستند ۱۵ درصد از اعتبارات 

خود را به حوزه مسکن اختصاص دهند.

اعمال بسته سیاستی برای کنترل بازار رویه موثری 
است

گرگان  املاک  مشاوران  اتحادیه  مدیره  هیات  بازرس 
اظهار کرد: با توجه به تورم موجود در جامعه هم اکنون 
نرخ اجاره بها را موجران تعیین می کنند و اعمال بسته 
سیاستی برای کنترل بازار رویه موثری است که باید 
در این بخش نظارت هایی انجام شود. مهدی حسن 
پور افزود: بخشنامه ابلاغی در خصوص سقف تعیین 
شده افزایش اجاره بها را به همه همکاران اعلام کردیم اما 
مالکان پیشنهادات بالاتری داده و بالاتر از سقف حاضر به 
انعقاد قرارداد هستند، اما بسیاری از همکاران ما این مصوبه 
را رعایت می کند. بازرس هیات مدیره اتحادیه مشاوران 
از  اجاره بها در بخش هایی  داد:  املاک گرگان توضیح 
گرگان تا ۱۰۰ درصد هم افزایش یافته و مستاجر مجبور 
به تمکین است. نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس 
شورای اسلامی گفت: بحث اجاره بها و ودیعه مسکن در 
زمان حاضر یکی از مشکلات مهم و جدی مردم است 
که باید برای آن فکر اساسی شود. رمضانعلی سنگدوینی 
افزود: از اصلی ترین دلایل بروز این نابسامانی بی توجهی 
به ساخت و تامین مسکن در کشور، طی دولت گذشته 
است. یعنی میزان تولید و عرضه مسکن در دولت گذشته 
به مراتب کمتر از نیاز و مطالبه مردم بوده و این امر اثرات 
تورمی بر جا گذاشته است. وی ادامه داد: تامین مسکن از 
وظایف اصلی دولت ها و مندرج در قانون اساسی است که 
باید با بسیج همه ظرفیت ها و مشارکت بخش خصوصی 
این زیرساخت و نیاز ضروری برای مردم تامین شود. به 
گزارش ایرنا، از وزارت راه و شهرسازی، در جلسه سران 
قوا که روز شنبه )۲۸ خردادماه( با حضور سران قوا و به 
بسته  شد،  برگزار  رئیسی  سیدابراهیم  آیت الله  ریاست 
سران  عالی  شورای  جلسه  در  شده  مصوب  سیاستی 
قوا که شامل تعیین افزایش سقف تمدید قراردادهای 
اجاره بها در سال ۱۴۰۱ بود، مورد تصویب قرار گرفت. 
در نشست فوق، سران سه قوه تاکید کردند، سیاست ها 
برای مدیریت حوزه مسکن سریع تر  اقدامات لازم  و 
اجرایی شود و همزمان طرح ۲ فوریتی مطرح در مجلس 
شورای اسلامی نیز در اولویت تصویب قرار گیرد. بر 
همین اساس با توجه به افزایش قابل توجه رشد اجاره 
واحدهای مسکونی در بهار ۱۴۰۱ و چشم انداز رشد 
آن در ادامه سال جاری و با توجه به فرارسیدن فصل 
نقل و انتقال مستاجران و عدم تمکن مالی کافی جامعه 
تعیین  کشور،  اقتصادی  موجود  شرایط  در  مستاجران 
سقف اجاره بها، استثنائات و مشوق های مربوطه به شرح 

ذیل پیشنهاد می شود:
سال  در  مسکونی  واحدهای  اجاره  قراردادهای  همه 
۱۴۰۱ پس از تاریخ ابلاغ این مصوبه به صورت خودکار 
و به مدت یک سال و حداکثر با نرخ های زیر نسبت به 
قراردادهای موجود تمدید می شود. شهر تهران و سایر 
کلانشهرها ۲۵ درصد، سایر نقاط شهری ۲۰ درصد که در 
تبصره این ماده نیز آمده است که توافق مالک و مستاجر با 
نرخ های کمتر از موارد فوق بلامانع است.به گزارش ایرنا، 
در طرح نهضت ملی مسکن که از اولویت ها و برنامه های 
دولت سیزدهم است، تاکنون حدود ۹۰ هزار گلستانی ثبت 
نام کرده که از این تعداد ۴۹ هزار و ۶۷۹ نفر تعیین تکلیف 
شده اند. در استان گلستان برای سال اول تاکنون بالغ بر ۲۳۰ 
هکتار زمین در مجموع شهرهای استان تامین شده و پروژه 
ها در مراحل مختلف آمادسازی زمین، اجرای فونداسیون 

)شالوده، پی سازی( و اجرای اسکلت هستند.

تامین مسکن از وظایف اصلی دولت ها و مندرج در قانون اساسی است
 که باید با بسیج همه ظرفیت ها و مشارکت بخش خصوصی این

 زیرساخت و نیاز ضروری برای مردم تامین شود
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  باید با دل و فرصت  مطالب مربوط به خلیج گرگان 
را بخوانم

 

عبدالناصر مهیمنی نوشته است: 
همت  گلشن مهر  پایدار که در این کهنه بازار..... اندیشه 

همچنان می کوشی و مهرورزی می کنی.

***

درود
این دوستان بعد این همه سال و جلسات و کمیته ها   
و کارگروهها همچنان صحبت از چالش و ...اختلاف  
نظر و ... بر سر لایروبی خلیج  دارند ...غافل از اینکه 
خلیج در  حال نابودی  است و اینها همچنان در حال 
پابه و اساس خودشان  بحث های علمی گاها بی 

هستند.....دریغ
***

درود. موافقان و مخالفان، دلایل علمی ارائه میکنند که 
تاکنون نتوانسته اند همدیگر را قانع کنند. البته عده ای 
هم کلا مخالف رونق خلیج هستند. دست اندرکاران، 
بویژه دولت در صورت اطمینان، باید بدون هیچگونه 
ملاحظه ای پروژه را عملیاتی نمایند و ظاهرا از نتیجه 
از دلایل قاطع مخالفین،  نیستند. یکی  کار مطمئن 
بزرگترین  ولگاه،  رودخانه  بروی  سدهایی  احداث 
حوزه آب ریز دریا توسط روسیه است و بعلت کاهش 
ورودی،  پسروی آب درخلیج جزو احتمالات میباشد.

صدای 
مخاطبا ن 
گلشن مهر

سلام و تشکر
موضوعی مهمی در صفحه یک پرداخته شده در باب 
خلیج گرگان و متاسفانه خیلی نشریات به دلایلی که همه 
می دانیم، نمی پردازند و هیچگاه جریان سازی نمی کنند. 
خلیج گرگان مانند بیماری شده که داره نفس های آخر رو 
میکشه، در حالیکه همه افراد اعم از مرتبط و غیر مرتبط، 
متخصص و غیر متخصص و ... بالای سرش نشستن و 
بجای چاره و اقدام، مریض را رو به قبله کردن و منتظرن 
کار تمام بشه.  درام تلخی شده خلیج گرگان و بدون تردید 
آیندگان از سوءمدیریت و بی کفایتی زمان ما بسیار خواهند 
نوشت. مورد بعدی آمار رتبه تکان دهنده اعتیاد است. اعلام 
این گونه آمار  از سوی یکی از متولیان امر،  زیبنده استان 
نیست؛ کما اینکه متاسفانه در حوزه آسیب های اجتماعی، 
رتبه های وحشتناک تری هم داریم. تجربه در کشور ما 
نشان داده است که خدمات گروهی و تجمیع چند سازمان 
با یک هدف هیچگاه موثر نبوده و ثمری نداشته است. 
ستادها معمولا اینطوری است که چند دستگاه دور هم جمع 
می شوند و ضمن طفره رفتن از ماموریت سپرده شده، هیچ 
کس به تنهایی مسئولیت کارها را نمی پذیرد و هر کدام به 

دیگری واگذار می کنند.
آن کو عمل نکرد و عنایت امید داشت

دانه نکشت ابله و دخل  انتظار   کرد ...سپاس
***

دریاچه ارومیه، زاینده رود، هور العظیم و … همه در حال 
خشک شدن و از بین رفتن هستند؛  چرا برای  مسوولان 
مهم نیست؟؟؟؟ آیا اراده ای انجام میدن و  بعد به  دست 

کشورهای دیگه بسپارن که ذخایر رو به غارت ببرند؟؟؟؟
اگر جنگل آمازون نباشد، جو کره زمین بهم میخوره.  واقعا 
خوب اشاره کردید به مسوولان، خصوصا در راس؛ چه در 
مساحت بزرگ، چه در مساحت کوچک، تمام این خلیج 
ها و دریاچه ها برای تنظیم هوا  و جو ….هست. ما هیچ 

مسئولی در محیط زیست نداریم.

جناب آقای مکتبی عزیز از خلاقیت و ابتکار جنابعالی 
در شیوه  اطلاع رسانی و نشر اخبار استان، صمیمانه 
قدردانی می کنم. امیدوارم همیشه موفق و بروز باشید.

***

 دکتر سرگزی درباره تیتر اول روزنامه دو شنبه با عنوان 
سنت های فرهنگی گلستان را فراموش نکنیم، معتقد 
است: امیدوارم توجه به این موارد، مورد دغدغه بزرگان 

فرهنگ استان قرار گیرد.

***
کشاورزی  علوم  دانشگاه  کارمند  اورسجی،  مهدی 

،درباره تیتر خشکسالی در گلستان نوشته است:
سالهاست که این وضعیت در استان هست. یا گوش 
شنوایی نیست، یا مرد عمل واندیشه. شنیدن اینگونه 
مطالب دیگه صرفا تکرار مکررات شده و با توجه به 
مشکلات دیگر و مهمتری که در زندگی مردم پدیدار 
شده ،شنیدن و خواندنش هم برای مردم که غرق در 

مشکلات هستند، خارج شده است.

***

سلام جامعه ما نیازمند توسعه فرهنگی همه جانبه 
هست؛ همانطور که در مطالعات و آثار دکتر سریع القلم 

هم می بینیم که معتقد به توسعه فرهنگی هست.

***
فعلا با دولتی طرفیم که برای سال آینده هم وعده گرانی 
میدهد، بجای پیشرفت. تا دیروز  سینه چاک معیشت 

مردم بود، امروز وعده گرانی میدهد. 

***
سردبیر عزیز، دلخوش به کدام نهاد مدنی .امیدوارم 
آقایانی که زنبیل برداشته بودند، دنبال این دولت که 
رای بیاره، یک سطل ماست رو قبل و بعد آمدن این 

دولت،  قیمت کنند. دیگه نیازی به نهاد مدنی نیست.

راه های ارتباطی با ما 

واتساپ گلشن مهر :09211762184
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44 درصد پرونده های
 حل اختلاف با سازش مختومه شد

رییس کل دادگستری گلستان گفت: امسال 
 ۵۸۷ و  هزار   ۱۸ مجموع  از  درصد   ۴۴
حل  شورای  شعبه های  به  ورودی  پرونده  
 ۷۹۶ و  هزار  پنج  معادل  استان،  اختلاف 
پرونده با آشتی و گذشت طرفین مختومه 
شد که میانگین کشوری سازش پرونده ها 
۳۹ درصد است. به گزارش روابط عمومی، 
حیدر آسیابی در دیدار با جمعی از ریش 
سفیدان اقوام سیستانی و بلوچ ساکن استان، 
افزود: یکی از دلایل بالا بودن سازش پرونده 
ها در مراجع قضایی گلستان بهره مندی از 
ظرفیت ریش سفیدان و بزرگان اقوام است. 
وی ادامه داد: ریش سفیدان و بزرگان اقوام و 
مذاهب ساکن استان، همواره در سوق دادن 
پرونده ها به سمت صلح و سازش اثرگذار 
بودند و دستگاه قضایی گلستان نیز تا حد 
و  برای حل  استان  قومیتی  تنوع  از  امکان 
فصل مسالمت آمیز اختلافات بهره خواهد 
حل  شورای  رییس  و  قضایی  معاون  برد. 
اختلاف دادگستری کل گلستان گفت: ۱۳ 
هیات سازشی در استان فعالیت می کنند و 
امسال بیش از ۲۳۰ ابلاغ صلح یار در گلستان 

صادر شده است.

دستگاه های دولتی الگوی
 مصرف آب و برق را رعایت کنند

امنیتی و اجتماعی استاندار  معاون سیاسی، 
گلستان با اشاره به افزایش دمای هوا و بالارفتن 
مصرف آب و برق از دستگاه های دولتی استان 
خواست، الگوی مصرف آب و برق را تا زمان 
پایدارشدن شرایط و به خصوص در ساعات 
اوج مصرف رعایت کنند. سید علی مهاجر 
افزود:  رزمایش شهید حجازی  نشست  در 
همراهی دستگاه های اجرایی، لازمه عبور از 
چالش مصرف آب و برق در اوج مصرف 
فصل تابستان و جلوگیری از قطعی است.
به گزارش روابط عمومی، بر اساس مصوبه 
هیات وزیران، ساعات کار تمام ادارات از ۲۱ 
خرداد تا سوم شهریورماه ساعت ۷ صبح تا ۱۳ 
و ۳۰ دقیقه تعیین شد و  بر اساس این مصوبه 
کلیه دستگاه های اجرایی، نهادهای عمومی 
غیردولتی، بانک ها و حتی نیروهای مسلح باید 
نسبت به کاهش ۳۰ درصدی مصرف نسبت 
به سال گذشته اقدام کنند. مهاجر در ادامه به 
کرد  اشاره  حجازی  شهید  رزمایش  اجرای 
و گفت: این رزمایش با رمز یا علی ابن ابی 
طالب در سه محور دفاعی، امنیتی و امدادی 
انجام شد. فرمانده سپاه نینوا گلستان هم در 
این نشست گفت: اصلاح الگوی مصرف در 
دستگاه های اجرایی استان موجب جلوگیری 
از قطعی آب و برق مردم در ساعات غیراداری 
خواهد شد. رزمایش طرح شهید حجازی با 
هدف کنترل الگوی مصرف آب و برق دستگاه 
های اجرایی از ابتدای تیر تا پایان شهریور در 

سراسر کشور  برگزار خواهد شد.
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خبر

ظرفیت انتقال 
آب شرب افزایش یافت

گلستان  ای  منطقه  آب  شرکت  مدیرعامل 
گفت: یکی از اولویت های مهم این شرکت، 
در  گرگان  شهر  به  آبرسانی  طرح  اجرای 
راستای کاهش مشکل کم آبی این شهر بویژه 
در پیک مصرف میباشد؛ لذا با توجه به  ظرفیت 
انتقال آب خط اصلی، انتقال از شرق گرگان 
به این شهر که حدود ۴۵۰ لیتر بر ثانیه می 
باشد، افزایش ۷۵۰ لیتر برثانیه توسط شرکت 
آب منطقه ای در دستور کار قرار گرفت. به 
گزارش روابط عمومی، سید محسن حسینی 
احداث  عملیات  مهم،  این  انجام  در  افزود: 
و  گرمابدشت  مکعبی  متر  هزار  مخزن ۲۰ 
عملیات اجرای خطوط انتقال به طول ۴۸۵۰ 
متر به قطر ۱۱۰۰ به طول ۳۷۵۰ متر و قطر 
۶۰۰ به طول ۱۱۰۰ متر از مخزن گرمابدشت 
به مخزن جلین - سیاه تلو به پایان رسید.وی 
تصریح کرد: لازم به ذکر است با بهره برداری 
از این طرح، پتانسیل آبدهی به زون ۳ گرگان 
به عنوان وسیع ترین و زون ۴ گرگان به عنوان 
پر تراکم ترین نواحی گرگان که حدود نیمی 
از نیاز کل شهر را شامل میشود، تا ۳۰۰ لیتر 
برثانیه افزایش پیدا کرد. مدیر عامل شرکت آب 
منطقه ای گلستان اضافه کرد: همچنین با توجه 
به اینکه مخزن ۲۰ هزار مترمکعبی گرمابدشت 
هیدرولیکی  تعادل  و  سازی  ذخیره  جهت 
منابع آب زیر زمینی محورهای شرق گرگان 
تغذیه مخزن  قابلیت  احداث شده است و 
گلها، مخزن خرگوش تپه و مخزن ۴ هزار 
مترمکعبی گرمابدشت را دارد، با اتصال این 
مخزن به سامانه آبرسانی گرگان، حجم مخازن 
ذخیره آب شهر از ۸۸ هزار مترمکعب به ۱۰۸ 

هزار مترمکعب افزایش یافت.

انجمن سینمای جوان دوره های 
تخصصی برگزار می کند

انجمن سینمای جوانان گلستان، دوره های 
تخصصی همراه با ارائه مدرک بین المللی 
انجمن سینمای جوانان ایران، ویژه ترم تابستان 
برگزار می نماید. به گزارش روابط عمومی، 
گلستان،  سینمای جوانان  انجمن  به همت 
عکاسی،  آموزش  تخصصی  های  دوره 
فتوشاپ برای عکاسی، فیلم برداری، تدوین 
فیلم)نرم افزار( و فیلم نامه نویسی برگزار می 
شود. علاقه مندان می توانند به منظور کسب 
اطلاعات بیشتر درباره نحوه برپایی دوره ها 
و نیز ثبت نام با  شماره های ۳۲۳۵۸۰۶۲، 
کنند.لازم  حاصل  تماس   ۰۹۳۵۹۴۶۶۶۰۰
به ذکر است، انجمن سینمای جوانان استان 
گلستان به نشانی گرگان، خیابان ملاقاتی، نبش 
ملاقاتی ۱۰، سرای انجمن های هنری استان 

گلستان واقع شده است.

کمبود  نقدینگی چالش دامپروری
دامداران گلستانی هنوز مطالبات خود را از سه ماه گذشته از کارخانه های فرآوری شیر دریافت نکرده اند 

توسط  دامداران  مطالبات  پرداخت  عدم 
شرکت های لبنیاتی، حذف ارز و خرید 
صنعت  شده  سبب  دامی  نهاده  نقدی 
و  جدی  بحران  با  گلستان  دامپروری 
شود.  رو  روبه  نقدینگی  شدید  کمبود 
و  ترجیحی  ارز  مهر، حذف  گزارش  به 
افزایش چندین برابری قیمت سبب شده 
کمبود  با  گلستان  دامپروری  که صنعت 
طرف  از  شود.  مواجه  نقدینگی  شدید 
دیگر صنایع فرآورده های لبنی نیز مطالبات 
دامداران را بعد از گذشت سه ماه هنوز 
پرداخت نکردند. پرداخت زمان بر وجه 
شیر توسط کارخانه ها و در عین حال خرید 
نقدی نهاده های دامی که نقدینگی سنگینی 
را به خود اختصاص می دهد، سبب شده 
صنعت دامپروری در ورطه ورشکستگی 
قرار بگیرد. دامداران گلستانی با کم کردن 
وعده غذایی دام و کاهش تولید شیر تاکنون 
این مسئله را مدیریت کرده اند، اما هر چه به 
جلو می رویم مسئله بغرنج تر شده و دولت 
نیز تاکنون راهکار مناسبی برای برون رفت 
از این مسئله ارائه نداده است. اگر چه دولت 
برای اینکه دامداران با حذف ارز ترجیحی 
با مشکل مواجه نشوند تسهیلات بانکی 
با سود ۱۰ درصد را در نظر گرفته اما با 
توجه به اینکه دریافت تسهیلات از بانک ها 
نیازمند طی مراحل قانونی و زمان بر است، 
تاکنون تعداد کمی از دامداران گلستانی 
موفق به دریافت این تسهیلات شده اند. 
همه اینها سبب شده که دامداران گلستانی 
شاهد نابودی این صنعت باشند، آنها حتی 
موفق نشدند در این شرایط سخت وجه 
شیرهای خامی که به کارخانه ها تحویل 

دادند را وصول کنند. 

آخرین دریافتی وجه شیر مربوط به اسفند 
ماه سال گذشته است

در همین خصوص گفتگویی داشتیم با یک 
دامدار گلستانی، دامداری که از حمایت های 
دولت و مسئولان ناامید شده و حرف زدن 
در این مورد را بی فایده می داند. محسن 
عابدینی دامدار صنعتی گلستان گفت: بارها 
مشکلات را مطرح کردیم، اما راهکاری 

برای آن پیدا نشد و هر روز شرایط بدتر 
از روز دیگر می شود. انگیزه ای برای حرف 
زدن در این خصوص ندارم. وی ادامه داد: 
به دلیل قیمت بالا و نبود نقدینگی برای 
تأمین نهاده، ناگزیر به فروش دام سنگین و 

خرید خوراک برای زنده 
دام ها  دیگر  داشتن  نگه 
کرد:  اظهار  وی  هستیم. 
که  دارم  گاو  رأس   ۳۲۰
به خاطر نبود نهاده دامی، 
خوراک و شیردهی آنها را 
به کمتر از نصف رسانده ام 
را  آنها  حیات  بتوانم  تا 
دامدار  این  کنم.  حفظ 
صنعتی گلستان افزود: از 
نهاده  پول  ماه،  فروردین 
اما هنوز  واریز کردیم  را 

نهاده ای به ما تحویل داده نشده و تنها جو 
در اختیار دامدار قرار دادند و سویا و ذرت 
را به ما ندادند. وی ادامه داد: علاوه بر این، 
کارخانه ها نیز نسبت به پرداخت مطالبات 
دامداران اقدامی نداشتند و آخرین دریافتی 
ما مربوط به ۱۸ اسفند ماه سال گذشته است.

کارخانه ها وجه شیر دامداران را پرداخت 
نکردند

تعاونی گاوداران صنعتی گلستان  رئیس 
گلستانی  دامداران  گفت:  مورد  این  در 
هنوز مطالبات خود را از سه ماه گذشته از 

کارخانه های فرآوری شیر دریافت نکرده 
اند و در کنار آن نیز هنوز کارخانه ای پول 
شیر ۱۲ هزار تومانی به دامدار نداده است. 
محمد تیموری افزود: در گلستان ظرفیت 
۱۵۰ تن روزانه تولید شیر وجود دارد که 
داخل  شرکت های  به 
شرکت  یک  و  استان 
خارج از استان تحویل 
می دهیم. رئیس تعاونی 
دامداران گلستان یادآور 
دامدار  یک  تنها  شد: 
هشت  از  بیش  ما 
این  از  تومان  میلیارد 
کارخانه ها مطالبه دارد، 
اما هنوز پرداخت نشده 
و ما در بدترین شرایط 
ممکن به سر می بریم. 
تیموری متذکر شد: هنوز مطالبات سه ماه 
را  تومان  هزار  کیلوی شش  شیر  پیش، 
دریافت نکردیم و الان چطور باید نهاده 
دامی کیلویی بیش از ۱۲ هزار تومان را تهیه 

کنیم؟

مشکل  ترین  اصلی  نقدینگی  نبود 
کارخانه های فرآوری شیر گلستان

پرداختی  وضعیت  از  اینکه  برای 
کارخانه های لبنی باخبر شویم و این مسئله 
را مورد بررسی قرار دهیم، گفتگویی با 
»نقی اسدی«، مدیر صنایع غذایی جهاد 

در  اسدی  داشتیم.  گلستان  کشاورزی 
کارخانه ها  مطالبات  پرداخت  خصوص 
به دامداران گفت: هشت شرکت فرآورده 
مطالبات  نظر جهاد کشاورزی  زیر  لبنی 
دامداران را به موقع پرداخت می کنند. وی 
افزود: با توجه به کوچک مقیاس بودن، این 
کارخانه ها مشکل تأمین نقدینگی و سرمایه 
در گردش دارند که تلاش شده تسهیلاتی 
برای آنها در نظر گرفته شود. این مسئول 
با اشاره به اینکه بیشتر خرید شیر توسط 
می شود،  انجام  لبنی  بزرگ  شرکت های 
افزود: کارخانه های بزرگ فرآورده های لبنی 
زیر نظر صنعت، معدن و تجارت مشغول 

فعالیت هستند.

کارخانه ها برای خرید شیر با مشکل مواجه 
هستند

از آنجایی که نتوانستیم به جواب سوال 
خود برسیم به سراغ سرپرست صنعت، 
معدن و تجارت گلستان رفتیم تا بدانیم 
و  کارخانه  این  عملکرد  بر  نظارتی  آیا 
پرداخت به موقع مطالبات دامداران وجود 
کرد:  اظهار  زاده  درویشعلی حسن  دارد. 
مواجه  مشکلاتی  با  شیر  کارخانه های 
هستند، اما با همه این مشکلات به دلیل 
اینکه دامدار با مشکل مواجه نشود شیر 
خام را خریداری می کند. وی با بیان اینکه 
سال هاست که کارخانه ها و دامداران به این 
صورت با هم همکاری دارند، خاطرنشان 
کرد: اگر کارخانه ها، شیر را تحویل نگیرند 
اتفاق ناگواری برای دامداران خواهد افتاد. 
سرپرست صنعت، معدن و تجارت گلستان 
با بیان اینکه کارخانه ها در بدترین شرایط 
اقتصادی باز هم اقدام به خرید شیر دامداران 
داشتند، ادامه داد: زمانی که توقف خرید و 
فروش داشتیم، کارخانه ها ریسک کردند و 
شیر خام را از دامدار خریداری و تبدیل به 
پودر شیر خشک کردند تا شاهد برگشت 
نباشند.  آن  شدن  فاسد  و  دامداران  شیر 
را  دامداران  شیر  اگر  لبنی  کارخانه های 
خریداری نکنند محکوم به تعطیلی هستند، 
با این حال به نظر می رسد عزم مدیران برای 

حل بحران لبنیات جدی نیست.

حذف ارز ترجیحی و 
افزایش چندین برابر

ی قیمت سبب شده که 
صنعت دامپروری گلستان
با کمبود شدید نقدینگی 

مواجه شود

وام مسکن روستایی 
مشروط شد

تومانی  میلیون   ۲۰۰ تسهیلات  منابع 
ساخت مسکن روستایی قرار است از 
طریق صندوق ملی مسکن تامین شود 
که شاید تا یک ماه و نیم دیگر مقداری 
منابع در این صندوق تجمیع و پرداخت 
وام صورت گیرد.به گزارش ایسنا، آنطور 

که از شواهد و قرائن برمی آید، مسئولان 
پرداخت  بودجه،  و  برنامه  سازمان 
تسهیلات ۲۰۰ میلیون  تومانی ساخت 
مسکن روستایی با نرخ سود ۵ درصد 
را منوط به تجمیع اعتبارات در صندوق 
ملی  صندوق  کرده اند.  مسکن  ملی 
قانون جهش  تصویب  از  بعد  مسکن 
تولید و تامین مسکن در مردادماه سال 
گذشته، ایجاد شده که قرار بود منابع آن 
مالیات های حوزه  از راه هایی همچون 
مسکن و ساختمان تامین شود. وزیر راه 

و شهرسازی اعلام کرد: منابع خوبی به 
صندوق ملی مسکن تزریق شده است؛ 
اما ظاهرا به دلیل عدم توفیق در اجرای 
خانه های  و  خالی  خانه های  مالیات 
لوکس، رقم قابل توجهی در این صندوق 
از  پیگیری ها  آخرین  ندارد.  وجود 
پرداخت تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی 
ماه  آبان  که  روستایی  مسکن  ساخت 
سال گذشته با حضور رییس جمهور در 
شورای عالی مسکن به تصویب رسیده، 
حاکی از آن است که پرداخت این وام 

منوط به تجمیع اعتبارات در صندوق 
ملی مسکن شده که فعلا موجودی آن 
کافی نیست. گفته می شود؛ ممکن است 
تا حدود ۴۵ روز دیگر مقداری اعتبار 
به این صندوق تزریق و پرداخت وام 
مسکن روستایی آغاز شود. این در حالی 
است که ۲۴ خردادماه، رییس بنیاد مسکن 
از دستور رییس جمهور برای پرداخت 
وام مسکن روستایی و موافقت سازمان 
برنامه با این دستور خبر داده بود؛ قولی 

که هنوز محقق نشده است.


